



Turismo dinamico y aumento den actividad di inversion a empuha crecimiento economico den 2023

Relato di prensa

juni 7, 2024

Awe Banco Central di Aruba (BCA) a publica e "State of the Economy" pa 2023. E publicacion ta contene un sinopsis y analisis di desaroyonan economico riba nivel nacional y internacional. E aspectonan mas destaca di e publicacion ta presenta aki bou.

Na 2023, e economia di Aruba – midi den producto domestico bruto (PDB) – ta estima di a crece cu 5,2 porciento compara cu 2022. Actividadnan relata na turismo — fomenta pamás bishitante "stayover" y mas gasto haci door di bishitante — a permanece un contribuyente vital na e crecimiento economico, mientras un crecimiento den e ejecucion di proyecto di construccion a complementa e actuacion favorable di e sector turistico.

E cantidad di bishitante "stayover" y cantidad di anochi di turista a crece cu 14,5 porciento y 27,3 porciento, respectivamente, durante e año bou revision. E desaroyo aki ta indica cu, tuma como un averahe, bishitantenan a permanece riba e isla mas largo cu e año anterior. Data ricibi for di sector hotelero tambe ta indica un actuacion remarka den e industria turistico. Na 2023, ingreso pa camber disponibel a expande cu 14,7 porciento compara cu 2022. E crecimiento aki a resulta di un tasa di ocupacion hotelero mas halto (2023: 78,0 porciento compara cu 2022: 75,0 porciento), como tambe un 10,4 porciento di aumento den e tarifa diario pa camber hotelero. Na otro banda, gasto di turista pa anochi a suma Afl. 371,4 na 2023, compara cu Afl. 412,7 na 2022, equivalente na un contraccion di 10,0 porciento. Sinembargo, durante e periodo bou revision, ingreso di actividadnan turistico registra na banconan comercial a aumenta cu 14,6 porciento compara cu un año anterior.

Durante 2023, mayoria di e indicadornan relata na consumo a registra un mejoracion di condicionnan economico. Entrada di BBO, BAVP y impuesto riba mercancia a crece debi na mas actividad economico, e subida di 1,0 punto di porcentaje den e tarifa di BBO entrante 1 di januari 2023, y e implementacion di e BBO na frontera desde 1 di augustus 2023. Ademas, e cantidad di personanan den empleo, manera registra na SVB, a expande, indicando crecimiento den cupo di trabou consistente cu e prestacion nota den e sector turistico. Data for di banconan comercial local ta confirma e crecimiento observa den consumo, considerando cu e cantidad di transaccionnan di I-Pago, y fiansa nobo na e consumidor a crece compara cu 2022.

Durante 2023, indicadornan relata na inversion en general a refleha un mejoracion. Por ejemplo, el valor de metalnan basico y trabajos derivados se expande en 17,2 porciento, mientras que las ventas de aparatos y equipos electrónicos crecen en 9,2 porciento comparado con 2022. En lo que respecta a hipotecas, tanto la hipoteca de vivienda como la hipoteca comercial crecen (+5,0 porciento y +5,4 porciento, respectivamente) y los bancos registran una expansión en sus componentes en 2023.

La tasa de inflación media riba un promedio anual a disminuir y llega a 3,4 porciento en diciembre de 2023, después de alcanzar su punto máximo en abril de 2023. A pesar de la alta tasa de inflación, aún se registra presión inflacionaria, en gran medida resultado de un componente de vivienda (consecuencia de la subida de precios en agosto y septiembre de 2022), así como también en la comida y la bebida no alcohólica. Mientras tanto, la inflación media un promedio anual – quitando el efecto de la comida y la energía – alcanza 2,1 porciento en fin de diciembre de 2023, bajando de 2,2 porciento en fin de diciembre de 2022.

Al final de 2023, el gobierno de Aruba registra un superávit financiero de AFL. 248,3 millones comparado con un déficit de AFL. 80,2 millones durante 2022. Este cambio es representativo de un crecimiento fuerte de AFL. 407,5 millones en las entradas del gobierno, en parte parcialmente mitigado por una subida en los gastos del gobierno (a base de efectivo) de AFL. 80,1 millones. Además, el aumento en las entradas del gobierno sigue aumentando la tendencia observada desde 2021, pasando de un nivel (AFL. 1.718,9 millones comparado con AFL. 1.402,4 millones) registrado en 2019.

Comparado con 2022, el total deudas del gobierno disminuye de AFL. 152,9 millones a AFL. 5.562,7 millones al final de 2023. La deuda externa del gobierno era primordialmente consecuencia de menores deudas con instituciones financieras en el exterior (-AFL. 171,2 millones). Mientras tanto, las deudas con el gobierno holandés para mantener las reservas monetarias permanecen iguales (AFL. 915,5 millones) comparado con diciembre de 2022. Al mismo tiempo, la deuda doméstica se expande (+AFL. 55,7 millones). Debido a la combinación de un crecimiento nominal del PIB y una caída en las deudas, la proporción entre deudas y PIB aumenta a 84,5 porciento al final de 2023, marcando una reducción de 12,6 puntos porcentuales comparado con diciembre de 2022.

Este informe completo está disponible en la web del Banco Central de Aruba (<https://www.cbaruba.org/document/state-of-the-economy>).